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03.12.2015. godine  

  

 PREŚEDNIK RANKO KRIVOKAPIĆ: 

 Ova Skupština će donijeti odluku, ubijeđen sam, dvotrećinskom 

većinom o članstvu u NATO-u. Ova odluka će biti ratifikovana u svih 28 

članica i ta odluka će ponovo biti potvrđena u Skupštini Crne Gore. Ja 

govorim kao što sam govorio 1990. godine. Mnogo ste mi se više smijali 

1992, 2006. manje, a 2015. godine mi se uopšte nijeste smijali. Nema 

potrebe da bar u odluci o NATO-u bude dobitnika i gubitnika. Ovdje je sasvim 

sigurno dobitnik Crna Gora, demokratska Crna Gora i svi mi zajedno.  

  

Predṡedniče Vujanoviću, predṡedniče Đukanoviću, predṡednice 

Vrhovnog suda Medenica, generalni sekretare Hobs, vaše ekselencije, dame 

i gospodo,  

 Otvaram posebnu sjednicu Skupštine Crne Gore posvećenu Odluci 

Ministarskog savjeta NATO-a o pristupanju Crne Gore alijansi.              

  (Intoniranje himne)  

 U danu koji će, uvjeren sam, okupiti Crnu Goru sa novom snagom, 

obratiće vam se predsjednik 40. Vlade Crne Gore Milo Đukanović, generalni 

sekretar Parlamentarne skupštine NATO-a Dejvid Hobs i moja malenkost. 

 Izvolite, predsjedniče Vlade. 

 

 MILO ĐUKANOVIĆ: 

 Poštovani predsjedniče crnogorskog Parlamenta, poštovani poslanici, 

uvaženi gospodine Hobs, dame i gospodo, 

 Ministri vanjskih poslova NATO država juče su donijeli odluku o pozivu 

Crnoj Gori za započinjanje pristupnih pregovora za članstvo u Alijansi. To je 
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veliki civilizacijski iskorak naše zemlje. Istorijski događaj od jednake važnosti 

za region i za NATO savez. Proširenje Alijanse, uvijek poseban čin, u našem 

slučaju i neobičan, jer se prvi put u novije vrijeme upućuje poziv samo jednoj 

zemlji, nakon šest godina pauze u proširenju Alijanse i to između dva samita 

sa ministarskog nivoa. Zaista velika čast za Crnu Goru.  

 NATO je ovu odluku donio u trenutku kada se Evropa suočava sa 

nizom novih izazova koje višestruko utiču na njenu bezbjednost. Članice su 

ostale dosledne politici otvorenih vrata i u takvim okolnostima slijedeći logiku 

da je upravo ta politika doprinijela širenju zone mira i stabilnosti u Evropi i 

jačanju demokratske tranzicije na cijelom kontinentu.  

 Članstvo u NATO će imati pozitivan efekat za cijelokupno crnogorsko 

društvo, nesumnjivo učvrstiće dugoročnu stabilnost i bezbjednost zemlje, 

pojačanće njenu ulogu u regionu i na međunarodnoj sceni, istovremeno 

značiće i podstrek za nastavak reformi, za dalji progres u pregovorima za 

članstvo u Evropskoj uniji. Crna Gora koja je već prepoznata kao turistička 

investiciona destinacija, usvajanjem i poštovanjem standarda evroatlantske 

zajednice postaće još atraktivnija i privlačnija. Sve to će stvoriti preduslove 

za brži ekonomski i demokratski razvoj i unaprijediti kvalitet života naših 

građana.  

 Ova generacija u Crnoj Gori je imala i ima privilegiju i odgovornost da 

u kratkom istorijskom periodu donosi odluke koje imaju dalekosežne 

posljedice i za buduća pokoljenja. Naš primjer potvrđuje da i vremena krupnih 

i globalnih izazova mogu biti vremena velikih pomaka naprijed. Oni trebaju 

odgovorne i hrabre građane i donosioce odluka, kao i viziju koja strateške  

pretpostavlja dnevnopolitičkim interesima. Uspjeh je moguć jedino ako se 

odlučno i istrajno slijede nacionalni državni interesi. Crna Gora je prije 

nepunu decenija kroz demokratski proces u bliskoj saradnji sa Evropskom 
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unijom obnovila državnu nezavisnost. Utvrđivanjem jasnih državnopolitičkih 

ciljeva postavili smo temelje naše moderne države koja je danas stabilna na 

putu prema NATO-u i Evorpskoj uniji.  

 Poziv da se nakon relativno kratkog perioda pridružimo NATO-u 

svjedoči da smo odabrali ispravan kurs i da smo mu bili odgovorno 

posvećeni. Iza ovog velikog uspjeha stoji dugogodišnji strpljivi kontinuiran rad 

na svim nivoima. On je proizvod istrajnog zalaganja Vlade i drugih državnih 

organa kao i pripadnika različitih struktura crnogorskog društva, od političkih 

partija koje podržavaju članstvo u NATO, nevladinog sektora, studentskih 

udruženja i akademske zajednice, boraca i antifašista do biznis krugova i 

udruženja penzionera. I Skupština Crne Gore je između ostalog otvaranjem 

dijaloga o članstvu u NATO i usvajanjem Rezolucije o pristupanju Crne Gore  

Alijansi pokazala da je dostojna uloge hrama demokratije i tolerancije u 

društvu opterećenom istorijskim i aktuelnim podjelama. 

 Prilika je da zahvalim svima koji su na bilo koji način doprinijeli 

ostvarivanju ovog prioriteta naše državne politike. Poziv Crnoj Gori je 

pozitivna vijest i za region. Prvi put u istoriji Balkana imamo zajedničku viziju 

da budemo integirsani u šire evropske strukture. Zahvaljujem susjedima koji 

su odluku iz Brisela dočekali čestitkama i riječima podrške Crnoj Gori, bez 

njihove kontinuirane pomoći u ovom procesu naš uspjeh bi bio teže ostvarljiv. 

Nakon tragičnog iskustva 90-tih, zemlje regiona pokazuju da jedni drugima 

možemo biti iskreni partneri i pouzdan oslonac, time i spremnost da 

postanemo odgovoran i kredibilan dio evropske i evroatlantske zajednice. 

Poziv Crne Gore u NATO doprinosi stabilnosti i ohrabruje saradnju država u 

regionu, ali prije svega učrvršćuje njegovu bezbjednost koja je i dalje 

bremenita izazovima. Ne samo zbog nezavršenih procesa na Zapadnom 

Balkanu već i zbog prijetnji i izazova izvan našeg regiona. To svjedoči o 
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nužnosti i ispravnosti kursa integracija koji smo odabrali, jer nijedna zemlja 

se ne može sama izboriti sa njima, samo zajedno kao region i kao dio 

Evropske unije i NATO porodice možemo biti stabilni i prosperitetni.  

 Odluka Alijanse da pozove Crnu Goru je jasna poruka da su vrata 

NATO- otvorena za sve koji to žele i ispunjavaju potrebne uslove. Uvjeren 

sam da će ovo biti podsticaj za ostale aspirante, naročito naše susjede kojima 

želim da se što prije nađu u poziciji u kojoj je danas Crna Gora.  

 Dame i gospodo, dan kada je Alijansa uputila poziv Crnoj Gori je jedan 

od dva najznačajnija datuma u novijoj crnogorskoj istoriji - 02.decembar 

2015. ne bi bio moguć bez 21.maja 2006. kao što jučerašnja odluka u Briselu 

daje puni smisao demokratskoj odluci o obnovi nezavisnosti. Pa ipak, poziv 

nije došao sam po sebi, samo zbog našeg jasnog opredjeljenja u Deklaraciji 

o nezavisnosti usvojenoj nekoliko dana nakon referenduma. Podsjetiću 

ukratko na pređeni put.  

Crna Gora je primljena u Partnerstvo za mir 29.novembra 2006. godine. 

U međuvremenu uspješno smo realizovali razne programe saradnje sa 

NATO, intenzivirani dijalog, individualni partnerski akcioni plan, nekoliko 

ciklusa procesa planiranja i revizija, pet ciklusa akcionog plana za članstvo i 

na samom kraju u proteklih godinu dana poslije samita u Velsu intenzivirane 

i fokusirane razgovore sa NATO.  

 Pristupali smo krajnje ozbiljno i odgovorno svim zadacima iz ovih 

programa. Nijednog trenutka nijesmo posustali, čak ni kada naša očekivanja 

u pogledu tempa pristupanja nijesu bila podudarna sa viđenjem članica 

Saveza, kao što i naši partneri ni u jednom momentu nijesu posumnjali u 

posvećenost Crne Gore ostvarenju ovog cilja. Proteklih godina posebno smo 

bili fokusirani na četiri ključne oblasti u evroatlantskoj integraciji - na reforme 

sektora odbrane i bezbjednosti, kao i na jačanje vladavine prava i podrške 
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građana članstvu u NATO. Postigli smo sve što smo zacrtali. Sektor odbrane 

je usklađen sa NATO standardima. Naša vojska je spremna i obučena da 

ispunjava postavljene zadatke na nacionalnom planu i da doprinosi globalnoj 

bezbjednosti. To pokazujemo višegodišnjim uspješnim učešćem u misijama 

Ujedinjenih nacija, Evropske unije i NATO, od Avganistana do Malija. I u 

sektoru bezbjednosti Crna Gora je ispunila standard NATO i dokazala da je 

spremna da bude odgovoran i profesionalan saveznik.  

 Tokom cijelog procesa, a naročito u posljednjih godinu dana, poseban 

fokus je bio na reformama u oblasti vladavine prava i snaženju podrške 

javnosti za članstvo. U međuvremenu smo unaprijedili nezavisnost i 

efikasnost sudstva, izgradili novu zakonodavnu bazu i formirali važne i 

funkcionalne institucije koje će moći da daju unaprijeđene rezultate u borbi 

protiv korupcije i organizovanog kriminala. Razumljivo, posao ni u ovoj oblasti 

nije završen, kao što nije ni u jednoj državi. Obaveze na tom planu su trajne. 

Dosadašnjim rezultatima pokazali smo ubjedljivu političku volju i stalno 

rastući kapacitet u izgradnji prouzdanog i efikasnog pravnog sistema. 

Dodatan podstrek ovom procesu biće i zahtjevni program pretpristupnih 

pregovora sa Evropskom unijom u cilju primjene evropskih standarda u 

oblasti vladavine prava.  

 Uložili smo velike napore i sproveli intenzivnu kampanju u cilju 

upoznavanja i boljeg razumijevanja važnosti i prednosti članstva Crne Gore 

u NATO. U širokom političkom i društvenom dijalogu uz učešće brojnih aktera 

i pomoć naših saveznika uspjeli smo da na argumentovani i racionalan način 

predstavimo prednosti članstva u Alijansi. Konstantan rast podrške građana 

najbolji je pokazatelj da smo na dobrom putu. Nastavićemo kontinuirano da 

približavamo građanima značaj članstva Crne Gore u NATO. Predstojeća 

faza integracija u Alijansu olakšaće naše angažovanje u tom cilju. Uvjeren 
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sam da će svakim danom sve više sazrijevati svijest o prednostima i da će 

najveći broj građana podržati članstvo naše zemlje u Savezu.  

 Poziv za članstvo u NATO će podstaći i novi entuzijazam za 

predstojeće reforme koje se ne završavaju pozivom ni u narednim godina. 

Permanentne reforme su mehanizam koji garantuje dugoročni, održiv 

napredak našeg društva i države.  

 Dame i gospodo, Crna Gora je slobodnom voljom građana izborila 

pravo da sama odlučuje o svojoj budućnosti i to niko nema pravo da joj 

uskrati. Naše pristupanje NATO savezu nije inspirisano suprotstavljanjem 

bilo kome, već dobrom naših građana i naše države, kao i željom da 

doprinosimo pouzdanijoj stabilnosti regiona i globalnoj bezbjednosti. 

Članstvo u NATO je civilizacijska prekretnica za budućnost Crne Gore. To je 

presudni iskorak na putu usvajanja i afirmacije novog sistema vrijednosti na 

kojem počiva superiornost društava okupljenih u evropskoj i evroatlantskoj 

porodici. Članstvo u NATO neće promijeniti naš identitet, niti ugroziti 

nezavisnost, naprotiv, dodatno će ih učvrstiti. Ono će samo značiti našu 

pripadnost novom civilizacijskom krugu i klubu najnaprednih država svijeta 

među kojim će odsad i Crna Gora imati svoje mjesto i svoj glas. Želim da 

vjerujem da će ovaj zajednički uspjeh doprinijeti stvaranju povoljnije klime i 

za dijalog i traženja konstruktivnih rješenja za aktuelne probleme na 

unutrašnjoj političkoj sceni. 

 Naravno, mi znamo da poziv ne znači članstvo. Neposredno pred nama 

su brojne obaveze. Nastavićemo do pune integracije istom predanošću, što 

će, vjerujem, ubrzati proces ratifikacije od strane naših saveznika. Najteža 

dionica našeg NATO puta je ipak za nama. Očekuju nas obaveze iz 

pristupnih razgovora koje ćemo, siguran sam, brzo i kvalitetno završiti, kako 

bi mogli da učestvujemo u radu tijela Alijanse i kako bi nakon potpisivanja 
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pristupnog protokola na predstojećem NATO samitu u Varšavi mogli da 

zauzmemo zasluženo mjesto za stolom kao pozvana 29. članica saveza. 

Hvala vam na pažnji.  

 

 PREDŚEDNIK RANKO KRIVOKAPIĆ: 

 Hvala vam, predṡedniče Vlade.  

 Sada imamo dodatno posebno zadovoljstvo da je sa nama generalni 

sekretar Parlamentarne skupštine NATO-a, parlamentarnog dijela NATO-a, 

parlamentarne diplomatije NATO-a, onog dijela koji nas je uvijek snažno 

podržavao, koncept proširenja, a Crnu Goru posebno, onog dijela s kojim je 

naša Skupština intenzivno sarađivala i tu nam je poseban doprinos dao 

generalni sekretar Parlamentarne skupštine NATO-a. Predsjednici su se 

mijenjali, a Parlamentarna skuština je imala stabilno rukovostvo generalnog 

sekretara. Dejvid Hobs je dokazao toplo i stalno prijateljstvo prema Crnoj 

Gori, i izuzetno mi je zadovoljstvo da ga najavim. Dejvid Hobs.   

  

 DAVID HOBBS: 

 (Prevod sa engleskog) 

 Gospodine predsjedniče Skupštine, gospodine premijeru, članovi 

Parlamentarne skupštine NATO-a, bivši članovi Parlamentarne skupštine  

NATO-a, poslanici, dame i gospodo, 

 Juče u Briselu ministri vanjskih poslova NATO-a odlučili su da pozovu 

Crnu Goru da započne pregovore o članstvu. Veliko mi je zadovoljstvo, 

privilegija i čast što sam danas ovdje sa vama i učestvujem u proslavi ove 

krucijalno važne odluke, što znači da je samo trenutak vremena, i to relativno 

kratkog vremena prije nego što će Crna Gora postati 29. članica 

sjevernoatlantske alijanse. Ja sam zaista srećan što sam ovdje kao 
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predstavnik Parlamentarne skupštine NATO-a, organizacije koja okuplja 

poslanike iz svih država članica NATO-a i koja je šampion procesa NATO 

proširenja od samog kraja hladnog rata. Skupština je otvorila svoja vrata  

državama koje nijesu članice i to što brže i što šire na kraju hladnog rata. 

Samim tim omogućila je izgradnju povjerenja i saradnje sa parlametarcima 

iz čitavog niza partnerskih zemalja, posebno je tijesno sarađivala sa 

zemljama koje imaju želju da se učlane u NATO, kao neka vrsta podstreka i 

podrške na tom putu. U tom pogledu želim da pohvalim učešće velikog broja 

poslanika crnogorske Skupštine na sastancima Parlamentarne skupštine 

NATO-a i mnogim drugim sastancima koje smo organizovali i u Crnoj Gori 

između ostalog.  

 Takođe, moram se posebno zahvaliti gospodinu Krivokapiću, uvijek 

imam problem da izgovorim ovo prezime, on je zaista nesebično podržavao 

članstvo Crne Gore u NATO-u i zastupao tu ideju u parlamentima pojedinih 

država članica NATO-a. Ja vas zaista pohvaljujem zbog toga, jer mislim da 

svi ti vaši i napori svih poslanika unutar Parlamentarne skupštine NATO-a  

imali su ključnu ulogu da osiguraju članstvo pojedinih država, odnosno daju  

podršku crnogorskom članstvu  od strane pojedinih država članica  NATO-a. 

Mislim da sve četiri države aspiranti za članstvo moraju na taj način raditi. 

Samo prije par sedmica, početkom oktobra, na godišnjem sastanku u 

Norveškoj Skupština je iskazala jedinstvenu podršku NATO proširenju i 

definitivno je bila sasvim jasna poruka Crnoj Gori. Dakle, Parlamentarna 

skupština je podstakla sve pojedine države članice da podrže članstvo Crne 

Gore u NATO bez nekakvih uslova.  

 Podraška unutar Parlamentarne skupštine očigledno je nešto što su 

prenijeli poslanici kroz rad svojih nacionalnih parlamenata, a najbolji primjer 

za to jeste delegacija SAD-a u Parlamentarnoj skupštini koju predvodi 
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gospodin Tarner. Kongresmen Tarner je bio veliki promoter članstva Crne 

Gore u NATO u Americi i zaista me je zamolio da vam prenesem njegove 

srdačne čestitke. Znam da će Ranko razgovarati kasnije danas sa njim. 

Mislim da nema nikog ko je sretniji zbog ove odluke koja je juče donijeta. 

Siguran sam da je to stav svih članica Parlamentarne skupštine, što je 

posebno značajno, jer će oni bez sumnje pomoći i osigurati, kao što su to i 

ranije radili, da svaka od članica NATO-a u svom parlamentu ratifikuje ovaj 

sporazum kao neophodan korak za punopravno članstvo u Alijansi.  

Zašto je Parlamentarna skupština NATO-a bila tako čvrsto na strani 

proširenja NATO-a posljednjih godina? Odgovor na to pitanje leži u još 

jednom pitanju koje stalno čujemo - Šta je NATO, čemu NATO služi? Znate, 

upravo je to suština, NATO je definisan upravo onim što zastupa.  

Vašingtonski sporazum jasno kaže da država članice imaju zajedno 

posvećenost demokratiji, pojedinačnim slobodama i vladavini prava. NATO 

je alijansa vrijednosti koju definiše upravo ono što ona zastupa i promoviše, 

a ne ono protiv čega se bori. Prijetnje i izazovi se mijenjaju, a NATO se njima 

prilagođava, ali uvijek vođen svojom zajedničkom vjerom i svojim principima. 

NATO nije privremena alijansa koja trenutno odgovara datom stanju, već 

zajednica ljudi i nacija koje dijele iste stavove i zato Parlamentarna skupština 

NATO-a podržava  proširenje NATO-a.  

 To potiče iz suštinske vjere da NATO kao zajednica zajedničkih 

vrijednosti prestavlja zonu stabilnosti i bezbjednosti koja je od koristi za svaku 

državu članicu, za Alijansu u cjelini i za čitavu međunarodnu zajednicu. 

Naravno, postoje i oni koji smatraju proširenje NATO-a potpuno drugačijim 

potezom, pri tom na umu imaju svoje stereotipe i namjerno pogrešno 

tumačenje stvari. Istina je jednostavna, niko ne treba da se plaši NATO 

proširenja, baš nasuprot, mislim da je jako dobro za nacije da se prodruže 
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NATO-u, to je dobro i za postojeće članice i za zemlje koje su susjedi NATO-

a. Građani Crne Gore ostvariće korist od reformi koje su već realizovane i 

koje će se i dalje realizovati iako te reforme mogu biti kratkoročno teške. 

Iskustvo drugih država koje su se nedavno pridružile NATO-u to jasno 

pokazuje, i tu opet direktna veza sa javnošću može imati ključnu ulogu da se 

objasni koje su prednosti NATO-a i činjenicu da je  članstvo u NATO pokretač 

čitavog reformskog procesa, indirektno isto tako to će doprinijeti 

unaprijeđenim uslovima za investiranje. Crna Gora će sigurno biti mnogo ... 

tačnije kao investiciona denistacija. Jer, investitori žele zemlje koje imaju 

dobru upravu, koje su bezbjedne, a to je ono što članstvo u NATO-u donosi.  

 Mislim da će ova jučerašnja odluka biti od koristi za NATO, jer Crna 

Gora već daje doprinos mirovnim snagama. Samo godinu dana nakon 

sticanja nezavisnosti Crna Gora je donirala oružje i municiju snagama 

Avganistana, od 2010. godine učestvuje u mirovnim misijama u Avganistanu. 

Crna Gora i dalje nastoji dati podršku Avganistanu kroz misiju Odlučna 

podrška. Mislim da samim tim daje i veći kredibilitet ovoj politici NATO-a, 

politici otvorenih vrata. Crna Gora samo jednu deceniju nakon što je stekla 

nezavisnost već je na pragu da postane punopravna članica NATO-a. Samim 

tim imate pravo da budete zaista ponosni na ovo izuzetno dostignuće.  

 Ja sam zaista ponosan što sam danas ovdje sa vama, što mogu sa 

vama da podijelim sreću zbog tako divnog dostignuća. Juče smo čuli da su 

vrata  NATO-a otvorena i da Crna Gora se sprema da prođe kroz ta vrata. 

 Čestitamo vam i hvala vam na pažnji. 

  

 PREDŚEDNIK RANKO KRIVOKAPIĆ: 

 Poštovni predśedniče države Vujanoviću, predśedniče Vlade 

Đukanoviću, predśednice Vrhovnog suda, kolege poslanici, vaše ekselencije, 
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predstavnici civilnog društva, svekolika Crna Goro đe god da si, u domovini 

ili rasuta po bijelom svijetu,  

 U ovoj prilici danas moram pomenuti jednog čovjeka više, čovjeka koji 

je uradio puno ne samo za parlamentarnu skupštinu NATO-a nego i kao 

čovjek koji je pomogao formiranje crnogorskog korpusa, Majkla Tarnera, koji 

danas nije sa nama ali njegov trud je neraskidivi dio odluke koja je donešena  

juče.  

 Dočekasmo još jedan od sanjanih dana ove generacije građanske 

evroatlantske Crne Gore. Velji dan, kada vjekovima ratovima namučena 

Crna Gora udara bezbjednosni pečat NATO-a na svoju nezavisnost. Rekli bi 

- provedrilo je iznad Gore Crne.  

 Jedna je Crna Gora danas u sva tri svoja državna imena, kao Duklja i 

kao Zeta i kao Crna Gora.  

 Jedan je u tih hiljadu godina bio poklič njenih najboljih sinova - sloboda 

nema cijenu. No naučili smo da cijena slobode je najveća za one koji su 

brojčano najmanji. I kad smo pobijedili u Prvom svjetskom ratu, nestali smo 

u nepravdi za zelenim stolom.  

 Jedna je Crna Gora i u želji za mirom i prosperitetom. Uvjeren sam da 

će nova Crna Gora biti u snazi da nadiđe izvanka nametnute podjele. Da 

novom snagom ubrzano krene u evropske reformske integracione procese.  

 Ispunili smo cilj iz preambule našeg Ustava - privrženost  

evroatlantskim integracijama.  

 Ovo je velji dan. Kad pobeđuje Crna Gora, nema poraženih.  

 Poštovani, Crna Gora se nalazi na mjestu đe se susrijeću različite 

civilizacije, religije i kulture. To je za malu zemlju oduvijek bio izazov. Nekad 

privilegija, a nekad sudbinska prijetnja. Na ovom prostoru su se podijelili 

Zapadno i Istočno Rimsko carstvo. Po tom osnovu se podijelilo i hrišćanstvo. 
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Na ovom prostoru su se podijelili i susreli islam i hrišćanstvo. Crna Gora je 

uvijek bila primorana da u tim susretima traži i svoje sudbinske odgovore. 

 No, ne zaboravimo, na ovom prostoru je 101 godina od kada je otpočeo 

Prvi svjetski rat. Nažalost, mislili smo da je na ovom prostoru završen i 

posljednji evropski rat. Neki ga zovu treći balkanski rat, neki ga zovu 

jugoslovenski rat. Nadali smo se da je to posljednji rat i na prostoru Evrope.  

 Vremena se mijenjaju, ali je istorija, kako vidimo, puna koraka naprijed 

ali i koraka nazad. 

 To je ono što sve nas suočava sa činjenicom da se nalazimo u vremenu 

koje neki zovu vrijeme bezbjednosnog nereda. Vrijeme seobe ljudi sa jedne 

na drugu stranu Mediterana. Vrijeme hitnog traženja novih političko-

bezbjednosnih odgovora. 

 Poštovani učesnici posebne śednice, Crna Gora je jučerašnjim 

pozivom Ministarskog savjeta NATO-a dobila svoj garant u vremenu i 

prostoru. NATO je izdržao istorijsku provjeru. Bio je odgovor na izazov 

“gvozdene zavjese”, ali ne samo to, uvjereni smo, sačuvao je i viziju za 

izazove novog vremena.  

 Mi na Mediteranu to lakše vidimo kroz slike. Simbol NATO-a na 

Mediteranu je krilati venecijanski lav. Na njegovom štitu ispisano je "Pax tibi 

Marce evangelista". Sačuvao je NATO na krilima tog lava mir i prosperitet, 

najduži u istoriji njegovih članica i mačem tog lava odbranio je antifašističke 

vrijednosti za koje je plaćena nemjerljiva cijena velikog svjetskog rata prije 

70 godina. 

 Neđe kao i Venecija čiji simgol nosi NATO na Mediteranu, vjerujemo 

da je Alijnsa trajna vrijednost koja je van prolaznosti.  

 Poštovani rpijateljii, u ovom vremenu neizvjesnosti Crna Gora staje 

rame uz rame da brani te ideje. Da brani i odbrani mir i bezbjednost građana. 
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 Istorija najmanje vrednuje one koji su spriječili velike štete. Istorija 

nema dobru mjeru za ta nevidljiva grandiozna dostignuća. To su upravo oni 

koji su sačuvali mir pred prijetnjama rata i destrukcije. Izbrišite iz svog 

sećanja NATO kroz sedam decenija i zamislite kako bi izgledala Evropa. Tog 

trenutka ćete znati koliko je NATO bio vrijedan za Evropu, za svjetski mir, 

njegovo postojanje i njegovo trajanje.  

 Mi na Balkanu to znamo. NATO je donio mir zaraćenim balkanskim 

državama. Vrijeme zla i nečovještva, najvećeg na tlu Evrope u drugoj polovini 

dvadesetog vijeka, zaustavljeno je snagom NATO-a. 

 Omogućeno nam je da ulaskom Crne Gore i konačno Jadran bude 

mare nostro. More mira i zajedničkog napora, da bude to osnov za bolji život 

naših građana. 

 Zato, želimo da mi na Balkanu uradimo više nego što smo do sada 

uspijevali. Mi nijesmo samo susret civilizacije na Balkanu, mi nijesmo samo 

laboratorija izazova koji čeka Evropu, evropsko miješanje naroda. Mi sa 

Balkana donosimo stapanje civilizacija, stapanje religija i stapanje kultura. To 

mala Crna Gora radi već skoro dva vijeka. To je ona vrijednost Crne Gore 

koju donosi u NATO. To je vrijednost koja je veća od brojeva, to je vrijednost 

koja je jača od oružja, ta je vrijednost čuvala Crnu Goru i sa malo oružja i sa 

malo snage.  

 Jer mi znamo, ko nije superioran u vrijednostima neće biti superioran 

ni u snazi. 

 Poštovani, Alijansa kao zajednica najrazvijenijih i najdemokratskijih 

zemalja svijeta jača koheziju novih demokratija i daje nezamjenjivu poruku o 

političkoj stabilnosti. Koliko god se države razlikovale, sve zemlje, svi znaju 

da mogu trajati ako imaju isti kamen temeljac. Pravda je temelj države, bila 
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ona najveća ili najmanja. Bez pravne države nema ni bezbjednosti ni 

ekonomskog razvoja.  

 Evroatlantska Crna Gora šalje poruku da dođu oni sa kojima ćemo 

zajedno uvećati ekonomsko i socijalno bogatstvo Crne Gore i graditi ośećaj 

pravde i sigurnosti naših građana.  

 Nadamo se da trajno izlazimo iz vremena onih koji su dolazili da bi 

kratko ostali i puno odnijeli. NATO će nam pomoći da se ne rastačemo po 

šavovima socijalne nejednakosti i nedostatka vladavine prava. No, znamo, 

sve zavisi od naše posvećenosti, kuraži i istrajnosti, ali je lakše kad u tim 

naporima građenja parlamentarna demokratija imate i podstrek, pomoć i 

kišobran bezbjednosti. 

 Pravda je bila osnovna vrlina Crne Gore na kojoj je gradila slobodu ali 

i ekonomski i socijalni prosperitet, pogotovo u zajednici južnoslovenskih 

naroda. Sad je zajednica u koju stupamo još i veća i moćnija. Nadamo se i 

ponovnom okupljanju pod njenim okriljem svih onih s kojima smo gradili dom 

decenijama u dragoj nam nekadašnjoj domovini. 

 Dragi prijatelji, Crna Gora donosi Alijansi više no što se brojevima može 

iskazati, isprepletanu duhovnost Istoka i Zapada kojoj je vrijeme dalo još veći 

značaj. Nama su jedno i Konstatinopolj i Istanbul. Vosak na kome udaramo 

pečate na našu nezavisnost stopljen je od Instabula do Lisabona. U njemu 

je prefinjenost Istoka i snaga zakona Zapada. Donosimo duboka i teška 

istorijska iskustva, ali i spremnost da budemo mjesto stvaranja novih 

vrijednosti i zajedništva, snagu nepobjedivosti našeg oružja, ali i vrijednost 

multietničke harmonije koja je veća od snage oružja. Dolazimo mali u 

prostoru, a vječni u trajanju.  

 Neka je vječna Crna Gora, mir i prosperitet sjeveroatlanske alijanse.  

 Hvala vam.     


